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 خلص ستالم

يعانون من أمراض مزمنة ومهددة للحياة، الرعاية التلطيفية هي جانب أساسي من جوانب رعاية المرضى الذين  

وهي موجهة نحو تخفيف عبء الأعراض، وتخفيف الانزعاج المصاحب للمرض، وتركز بشكل أساسي على  

تقييم معرفة واتجاهات الممرضين والصعوبات التي تواجههم عند  الهدف:      تحسين نوعية حياة المريض وعائلته.

التلطيفية في مستشفى جا الرعاية  الجامعي.تقديم  العزيز  الملك عبد  الدراسة:    معة  المنهج   منهجية  تم استخدام 

ممرضًا يعملون بأقسام الباطنية في مستشفى جامعة الملك عبد    85على عينة ملائمة مكونة من    المقطعيالكمي  

الجامعي.   للتمريض ومقياس فروميلت لدراسة    الاداة:العزيز  التلطيفية  الرعاية  المعرفة في  تم استخدام اختبار 

   صعوبات الرعاية التلطيفية.   لمرضى بالمراحل الأخيرة ومقياسااية  رعاتجاهات مقدمي الرعاية الصحية تجاه  

أظهرت نتائج الدراسة أن ما يقرب من ثلثي الممرضين لديهم معرفة ضعيفة بالرعاية التلطيفية خصوصا   النتائج:

أكثر من ثلثي الممرضين    كما أن   في مجال فلسفة ومبادئ الرعاية التلطيفية ومجال توفير الرعاية النفسية والروحية. 

من ما يقرب من نصف الممرضين يواجه مستوى متوسط  .  اه مرضى الرعاية التلطيفيةلديهم اتجاه إيجابي تج

الخصائص   بين  إحصائية  دلالة  ذات  علاقات  هناك  تكن  لم  بالإضافة  التلطيفية.  الرعاية  تقديم  في  الصعوبة 

هذه  الخلاصة: الديموغرافية والمتعلقة بالعمل ومعرفة واتجاهات الممرضين والصعوبات تجاه الرعاية التلطيفية.

الدراسة سلطت الضوء على الفجوة المعرفية الكبيرة في الرعاية التلطيفية على الرغم من الاتجاه الإيجابية بشكل 

عام تجاه الرعاية التلطيفية، فضلا عن وجود صعوبات متوسطه في توفير هذه الرعاية. الممرضين ليس لديهم  

لى الحاجة إلى إنشاء دورات تعليمية مهنية منتظمة / مستمرة حول معرفة كافية بالرعاية التلطيفية، مما يشير إ

المعرفة   تحسن  في  تساهم  إجراءات  لتطوير  الأبحاث  من  مزيد  إلى  حاجة  هناك  أن  كما  التلطيفية،  الرعاية 

 والاتجاهات تجاه الرعاية التلطيفية بين الممرضين. 
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Abstract 

 
 

Background : Palliative care is an essential aspect of care for patients with chronic and 

life-threatening illnesses, directed toward alleviating the burden of symptoms, easing 

illness discomfort, and focuses mainly on improving the quality of life of the patient 

and their family. Aim : To assess nurses’ knowledge, attitude and difficulties towards 

palliative care. Method: A descriptive , cross sectional design was applied to a 

convenience sample of 85 nurses working in medical units at King Abdulaziz 

University Hospital. Tool: The Palliative Care Knowledge for Nursing (PCQN), 

Frommelt Attitudes Toward Care of the Dying (FATCOD) scale and Palliative Care 

Difficulty Scale ( PCDS) including demographic and work-related items were utilized. 

Result: Nearly two thirds of the nurses had poor palliative care knowledge, especially 

regarding the philosophy and principles as well as the psychosocial and spiritual aspects 

of palliative care . More than two thirds of the nurses had a positive attitude toward 

palliative care. Nearly half of the nurses reported a moderate level of difficulty in 

providing palliative care. Furthermore, there was no significant difference between 

demographic characteristics and knowledge, attitudes and difficulties toward palliative 

care. Conclusions : This study highlights a significant knowledge gap despite generally 

positive attitudes toward palliative care, as well as a moderate level of difficulty in 

providing such care. Nurses have inadequate knowledge of palliative care, suggesting 

a need to establish regular/continuous professional educational courses on palliative 

care .Therefore, further research is required to develop interventions that improve 

knowledge and attitudes toward palliative care among nurses. 
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